
 
Zápis z jednání Klubu chovatelů plemene charolais 

ze dne 31. 5. 2023, Počepice 
  

Jednání klubu zahájila v 10:20 předsedkyně klubu Jitka Hatláková. Přivítala přítomné chovatele a 
zaměstnance Svazu, poděkovala za účast a seznámila je s programem jednání, kterého se zúčastnilo 43 osob 
z toho 37 řádných členů ČSCHMS s právem volit/hlasovat a být volen (osobně či prostřednictvím ověřené 
plné moci). Prezenční listina je přílohou zápisu.  
 
- Pan Ing. Jan Zuzánek předal květinu předsedkyni Jitce Hatlákové a poděkoval jí za odvedenou práci pro 

Klub v uplynulém období 
 
Návrh a volba orgánů schůze: 
- Zapisovatel: Pavla Vydrová (tajemník ČSCHMS) 

Hlasování: Schváleno jednomyslně 
 

- Volební komise (3 jména): Martin Peksa (předseda), Michal Janda, Kamil Karban 
Hlasování: Schváleno jednomyslně 
 

- Ověřovatelé zápisu (2 jména): Jitka Hatláková a Aleš Pokorný 
Hlasování: Schváleno jednomyslně 

 
Program jednání: 
 
1. Informace z jednání Grémia Rad PK 
2. Zhodnocení Národní výstavy v Brně 
3. Školení na lineární hodnocení 
4. Schválení doplnění metodiky lineárního hodnocení  
5. Různé 
6. Volba Rady plemenné knihy a předsedy Klubu charolais 
 
- Schválení programu jednání (program nebyl doplněn o žádný nový bod):  

Hlasování: Schváleno jednomyslně 
 
Průběh jednání: 
 
1. Informace z jednání Grémia Rad PK 
Hatláková - grémium bylo řádně svoláno, ale bylo zrušeno těsně před termínem konání pro nedostatečnou 
účast. Nebyly podány informace ze schůzky odchoven (ani předložen zápis), takže není k tomuto tématu 
žádný závěr. Pokud nejsou dotazy, přejde se k dalšímu bodu a toto téma bude odsunuto na další jednání 
Klubu (po jednání Grémia ČSCHMS) a závěry se bude zabývat nová Rada PK, která vzejde z dnešních 
voleb.   
Závěr:  Informace budou podány na příštím Klubu CH po jednání Grémia → chovatelé berou na vědomí.  

 
2. Zhodnocení Národní výstavy v Brně 
Hatláková  
- poděkovala za přípravu a kvalitu zvířat, prezentaci plemene a účast 
- poděkovala za organizaci a průběh kongresu CH (www.charolais2023.com)→ body programu byly 
dodržovány, prezentace chovů byla na velmi vysoké úrovni, zahraniční chovatelé byli velmi spokojeni jak 
s odborným tak kulturním programem  

ČESKÝ SVAZ CHOVATELŮ MASNÉHO SKOTU 
Těšnov 17, Praha 1, 110 00, tel: 221 812 865 

email: info@cschms.cz, www.cschms.cz 

 



- navrhuje diskutovat nad otázkou zpřísnění podmínek na NV z pohledu veterinárních podmínek (otázka 
povinné nebo doporučené vakcinace apod.), otázka délky výstavy atd. ve vztahu k letošní nákaze BRSV, 
která se na/a po výstavě na některých chovech rozšířila.  
Zuzánek – vakcinace je jednoznačně cesta k tomu eliminovat resp. problémy na výstavách příp. i herpes 
viry 
Malát  – téma bude jednoznačně otevřeno na po-výstavním výboru vystavovatelů/organizátorů, který je 
plánován na druhou polovinu června v Brně. Bude třeba diskutovat s ostatními chovatelskými Svazy – vše 
se může změnit, pokud by např. na příští ročník byl koncept výstavy jiný (jiná hala pod.). Vnímá jako velký 
problém také otázku karantén, kdy část chovatelů (dle vyplněných online dotazníků) karanténu striktně 
nedodržela  
Nátr/Slavík – vše je o přístupu chovatele, který zvířata na výstavu veze 
Pokorná – veterinární dozor byl přítomen po celou dobu výstavy, klinické příznaky resp. onemocnění 
nemělo při přejímce do haly žádné zvíře ani projevy herpes viru, na které se také zaměřoval 
Káčer – vyvolat jednání s ostatními svazy - je-li reálná vakcinace (např. z pohledu poklesu mléčné 
užitkovosti dojených plemen), byl by pro doporučení vakcinace a apel na dodržování karantén 
Pokorný – doporučuje chovatelům do vakcinačního programu zařadit BRSV, dodržovat karantény (a 
kontrolní odběry po 21 dnech) – má velmi dobré zkušenosti z vlastního chovu (nákaza se neprojevila) 
Šedivý – otázka očkování u ekologických farem (je-li to možné a za jakých podmínek)  
Vydrová – do propozic na příští výstavu budou zařazena doporučení ohledně karantény a vakcinace 
(nebude-li povinná), byla by pro, určit odpovědnou osobu za expozici každého plemene, která bude 
komunikovat s veterinárním dozorem v případě, že nebudou na výstavišti majitelé zvířat 
Hatláková – dubnový termín je nevhodný ve vztahu k narušení/posunu termínů výběrů PB v II. turnusu – 
prosí o diskusi na téma nejvhodnějšího termínu → diskuse nad jarním či podzimním termínem (viz závěr) 
Malát – nelze slíbit, ale budou probíhat jednání a věříme v časový posun na jiný termín 
Hatláková – požadavek na BVV/organizátora z pohledu lepší výzdoby předvadiště (koncept Lysá), otázka 
fanfár pro vítěze (chyběla zvuková kulisa)  
Vydrová – fanfára bude na příště zajištěna (vysvětlen důvod – autorská práva – hrozilo pozastavení online 
přenosu ze strany YT) a bude vyjednána výzdoba předvadiště, dále by byla pro, rozdělit soutěž Junior teamu 
na profesionály ze středních škol a zbytek juniorů (vrátit se k původnímu konceptu z předchozích let) 
Zuzánek – navrhuje časový posun výstavy z pohledu zakončení nedělním odpolednem (soutěží JT)  
Birovaš – poděkování za org. dopravu svazu ČESTR, postrádá smysl navážet dva dny, když se všichni 
nahlásí/přijedou v pátek – nad úpravou konceptu se povede diskuse  
Hatláková – kladně ohodnotila lepší systém skládání zvířat  
Nátr  – na tabulkách zvířat malá písmena → bude řešeno – omezí se počet informací, které jsou v dispozici 
na online plemenné knize (Vydrová, Birovaš) 
Chytka – otázka ocenění - byl by pro, zrušit poháry/kokardy/ovály a přejít na fr. systém ocenění (plaketa 
kov/keramika), kterou je možné umístit do stáje → Vydrová – děkuje za připomínku, chtěla otevřít tuto 
otázku zjednodušení systému udělování cen (vzhledem k finanční náročnosti) – bude diskutováno na výboru 
Hatláková – dle reakcí chovatelů je třeba diskutovat otázku účasti zahraničních zvířat na dalších národních 
výstavách (v minulosti pouze česká), pravidla byla rozvolněna z důvodu obav z naplnění všech kategorií - 
aby byla na výstavě (vzhledem ke kongresu) maximální množství zvířat 
Birovaš – poděkování za kolekci zvířat - nejpočetnější přihlášené plemeno na NV  
Malát – pro příští NV pravděpodobně původní délka – koncept čtyř dní  
Chytka/Nátr  – aukce (pokud ano) tak směřovat na závěr každého šampionátu   
Hatláková – otázka aukce při klubové výstavě v Lysé (říjen), ideální doba z pohledu jalovic (do diskuse) 
Hatláková – fakturace za občerstvení (zajištění klubového stánku CH při NV) → navrhuje předložit žádost 
o úhradu ze svazových prostředků vzhledem k hoštění zahraničních účastníků kongresu → připraveno pro 
novou radu PK, aby mohla předložit  
 
Závěr: Připomínky k NV budou diskutovány na úrovni výboru Svazu a BVV (dle příslušnosti). Chovatelé 
se shodli, že nejvhodnějším termínem pro příští NV je z jejich pohledu červen, pak duben a až na 
posledním místě září (zejména z pohledu kategorii krav s telaty, která je reálná jen v červnu a dubnu).  
 

 
3. Školení na lineární hodnocení 



Hatláková  
- školení proběhne pod vedením fr. odborníka (fr. systém) 
- domluvené již více jak rok (termín je daný) 
- určeno chovatelům CH a inspektorům ČSCHMS - každý kdo má zájem může se přihlásit, školení by 

mělo končit testem (potřeba nastavit koncept pravidelných a systematických školení s konkrétním 
výstupem formou testu – zatím se o výstupu diskutuje s fr. stranou)   

Malát   
- předložil dvě varianty (delší a kratší) a vyzval k diskusi - upozornil na finanční náročnost z pohledu 

nákladů na zajištění fr. školitele  
- chovatelé se shodli na delší variantě (neděle 9.7. až čtvrtek 13.7.)   

Diskuse 
- Zájem projevilo 11 lidí 
- Birovaš - toto je školení na fr. systém (inspektoři se pravidelně školí a testují na český systém – 

výstupy máme archivované)  
- Hatláková – cílem je, aby byli chovatelé připravení (v počtu 5 - 10 osob) na hodnocení i v zahraničí, 

když přijde požadavek na spolupráci např. při výstavách/aukcích apod.  
- Bernard – co bude výstupem atestace/certifikát → v jednání s fr. stranou (Hatláková)  
- Pokorná – ti, kteří se účastnili loňského školení ve Francii viděli, že je systém odlišný a nelze 

předpokládat, že se po 3 dnech školení někdo stane odborníkem na fr. systém. Je třeba se v systému 
zorientovat a rozšířit si odborné znalosti (to je přínosem) → apeluje na účast chovatelů  

 
Závěr: Chovatelé souhlasí s navrhovanou delší variantou a budou čekat na další instrukce a organizační 
pokyny, zájemci se nahlásí p. Birovaš/Hatlákové 
 
4. Schválení doplnění metodiky lineárního hodnocení  
Hatláková/Birovaš  

- Jedná se o doplnění „Všeobecných podmínek pro odchov plemenných býčků“ v příštích sezónách, 
které jsou každoročně upravovány na základě podkladů Rady plemenné knihy daného plemene a 
jsou zveřejňovány na webu ČSCHMS jako Specifické podmínky: 
(https://www.cschms.cz/index.php?page=opb_podminky)  

- Dle usnesení z minulého jednání, by měl být návrh na úpravu specifických podmínek diskutován a 
odsouhlasen na příštím (tedy dnešním) jednání 

- Z jednání Rady PK CH vzešel návrh (který byl rozeslán chovatelům v předstihu), aby hodnocení 
končetin bylo povinně prováděno v rámci lineárního hodnocení jalovic před zapuštěním, příp. 
prvotelek, pokud jsou matky býčků přihlášených do testu vlastní užitkovosti nebo odchovu u 
chovatele. U ostatních plemenic je chovatelům hodnocení končetin plemenic doporučeno. 

 
Diskuse 
Polák – u jalovic před to na jeho chovu není možné, proto kvituje možnost hodnocení prvotelek 
Hatláková  - navrhuje začít u matek býčků povinně, ale u ostatních zatím dobrovolně  
Chytka – kdy by byla k dispozici RPH? 
Birovaš - dva roky se rutinně sbírají data k hodnocení končetin býků, teď přibydou jalovice a prvotelky – 
první relevantní odhady RPH budou možné v řádu několika let 
Malát – u prvotelek, jejichž potomek (býček) se bude naskladňovat do turnusu 2024, bude již hodnocení 
povinné?  
Hatláková – není účelem selektovat a znevýhodňovat býčky, jejich matka/prvotelka by neměla hodnocení 
končetin, ale je třeba zahájit sběr dat a zajistit jejich maximální množství  → diskuse nad tím, do jakého 
termínu by měla mít matka/prvotelka ohodnoceny končetiny v případě, když bude její potomek zařazen do 
testu vlastní užitkovosti (do předvedení x ukončení testu,…) 
 
Návrh: Kdo je pro, aby bylo do specifických podmínek pro odchov plemenných býčků charolais 
zakomponováno, že matky provotelky musí mít ohodnoceny končetiny před ukončením testu vlastní 
užitkovosti svého potomka (s výjimkou např. uhynulých matek - takový případ nebude znamenat vyřazení 
býčka z odchovu).  
 



Hlasování: Kdo je pro → jednomyslně schváleno  
 
Závěr: Do specifických podmínek odchovu plemenných býčků plemene charolais bude vložena povinnost 
ohodnocení končetin matek prvotelek do ukončení testu vlastní užitkovosti potomka s výjimkou např. 
úhynu matek.  
 
5. Různé 
Závěry z pracovní skupiny ČSCHMS pro legislativu 

- Členy skupiny za plemeno CH jsou Ing. Jan Zuzánek a p. Mgr. Stein Dufková (výborem schválena 
jako právní dohled) 

- Zuzánek – pracovní skupina se sešla 3x a debatovala nad úpravou stanov, která by měla být 
předložena na VČS v září letošního roku. Z jednání vzešla poměrně jednoznačná shoda na tom, že 
základním stavebním kamenem svazu je Klub a to z pohledu všech plemen → velká diskuse, 
zaznívaly různé názory, zejména ze strany zástupců Asociace AA 

- Všechny ostatní paragrafy (kromě §16) byly z pohledu navrhovaných úprav odsouhlaseny 
- Do konce června bude předložen návrh (přepracovaný paní Dufkovou na základě závěrů z pracovní 

skupiny) nového znění stanov členské základně  
- požádal p. Dufkovou o vyjádření k §16  

 
- Dufková – většina přítomných byla pro „vyjmutí“ zapsaných spolků, což ale neznamená vyškrtnutí 

Asociace AA ze Svazu 
- Stanovy nebyly bohužel jednoznačné a daly se vykládat více způsoby, proto bylo potřeba je upravit 
- Dle návrhu budou všechna plemena na jedné úrovni a vůči Svazu bude zastupovat chovatele vždy 

Klub, ale každý Klub má možnost si sám zvolit, pokud chce být uvnitř zastupován jinou organizací, 
např. Asociací v případě chovatelů A → takto bude zajištěn lepší dohled nad financováním, protože 
Svaz nemůže dohlížet na hospodaření Asociace, která má svou vlastní právní subjektivitu (pouze na 
fin. prostředky Klubu) 

- Zuzánek – návrh úpravy stanov se bude podávat jako jeden celek a bude se čekat na protinávrhy 
vzešlé z řad chovatelů  

- Haltáková – dle informací padl i návrh na svolání chovatelské debaty nad návrhem Stanov (před 
termínem VČS), ale zatím není dán konkrétní termín  → bude pravděpodobně diskutováno na 
jednání výboru (18.6.), kde by se měl řešit program VČS a předešlého dne 

- Vydrová – debata navržená členy pracovní skupiny pro členy Klubu AA nebyla ze strany zástupců 
Asociace AA přijata, VČS bude svolána na 20. - 21. 9.2023 na Skalský dvůr, byla by pro navrácení 
se ke konceptu VČS a seminář (pro také ředitel Svazu)   

 
Závěr: Přítomní členové Klubu CH berou informace z pracovní skupiny na vědomí a budou čekat na 
návrh úpravy Stanov. 
 
6. Volba Rady plemenné knihy a předsedy Klubu charolais 
 
Hatláková  
- Poděkovala Radě PK a chovatelům za spolupráci a popřála šťastnou volbu nové Rady PK  
- Požádala o dohlášení kandidátů  
- Navrhuje, aby nejdříve proběhla volba členů Rady PK a následně volba předsedy → chovatelé souhlasí  
 
Volba Rady plemenné knihy 
Představení kandidátů: 
- Ing. David Taušek 
- Jaroslav Tájek 
- Ing. Petr Novák 
- Jitka Hatláková (ŘČ Ing. Vlastimil Hatlák) 
- Roman Poláček (ŘČ JASNO spol. s r.o.) – nepřítomen osobně 
- Aleš Polák (ŘČ TFARMA spol. s r. o.) 
- Ing. Pavel Káčer (ŘČ Jihočeský chovatel a. s.) 



- Ing. Jiří Nátr 
- Aleš Pokorný (ŘČ REDU, spol. s r. o.) 
- Ing. Kateřina Weiszová (Charolais CZ s.r.o.) 
- Ing. Jan Zuzánek 
- Jiří Dufka  
 
Hašpl – člen končící Rady PK poděkoval za práci Rady a p. Hatlákové a popřál ke šťastné volbě rady 
 
Usnesení: Řádní členové Klubu CH v počtu 37 osob přítomných osobně nebo prostřednictvím ověřené plné 
moci volí tajnou volbou pod dohledem volební komise z navržených kandidátů 5 členů Rady PK. Funkční 
období Rady PK je čtyřleté. → chovatelé souhlasí 
 
Tajná volba členů Rady PK CH (5 členů): odevzdáno 37 lístků a všechny platné 
- Aleš Polák (ŘČ TFARMA spol. s r. o.) → 35 hlasů 
- Jitka Hatláková (ŘČ Ing. Vlastimil Hatlák) →  28 
- Ing. Petr Novák → 22 
- Ing. Kateřina Weiszová (Charolais CZ) → 16 
- Ing. David Taušek → 15 
- Ing. Jiří Nátr →13 
- Aleš Pokorný (ŘČ REDU, spol. s r. o.) → 11 
- Jaroslav Tájek → 10 
- Ing. Pavel Káčer (ŘČ Jihočeský chovatel a. s.) → 10 
- Jiří Dufka → 10 
- Roman Poláček (ŘČ JASNO spol. s r.o.) → 9 
- Ing. Jan Zuzánek → 5 
 
Volba předsedy Klubu CH  
 
Kandidáti:  
- Jitka Hatláková (ŘČ Ing. Vlastimil Hatlák) 
- Aleš Pokorný (ŘČ REDU, spol. s r. o.) 
 
Usnesení: Řádní členové Klubu CH v počtu 37 osob přítomných osobně nebo prostřednictvím ověřené plné 
moci volí tajnou volbou pod dohledem volební komise z navržených kandidátů předsedu Klubu, který bude 
zároveň zástupcem ve výboru. Funkční období předsedy je čtyřleté. → chovatelé souhlasí 

 
Tajná volba předsedy: odevzdáno 37 lístků (jeden neplatný)  
- Jitka Hatláková → 27 hlasů  
- Aleš Pokorný  → 9 hlasů  
 
- P. Pokorný poděkoval za podporu a předal dárek p. Hatlákové – ta poděkovala za důvěru, bude 

naslouchat a řešit problémy, očekává podněty chovatelů. Jako první podnět vnímá nízkou účast na 
jednáních klubu vzhledem k počtu řádných členů.  

 
P. Hatláková přítomným navrhuje, aby se sešla nová Rada PK a vybrala ze svého středu člena, který by ji se 
souhlasem členů klubu zastupoval na jednáních Svazu/výboru v případě, že se nebude moci ona osobně 
jednání účastnit (takto zvolená osoba má pak právo na jednáních také hlasovat).  
Hlasování: PRO → jednomyslně  
 
Zápis z jednání Rady PK na konci tohoto zápisu.  
 
Volba zástupce/náhradníka do výboru  
- Rada PK navrhuje členům Klubu jako náhradníka pro zastupování p. Hatlákové na jednáních výboru 

Svazu pana Petra Nováka 



- Hlasování: Kdo je pro, aby náhradníkem pro zatupování předsedkyně Klubu charolais při jednáních 
výboru ČSCHMS byl Petr Novák? 

Hlasování: PRO → jednomyslně  
 
Usnesení/závěr: Klub chovatelů plemene charolais bude při jednáních výboru Svazu zastupovat paní Jitka 
Hatláková, která bude zároveň předsedou Klubu charolais. Rada plemenné knihy charolais bude pracovat 
ve složení: Aleš Polák, Jitka Hatláková, Petr Novák, Ing. Kateřina Weiszová a Ing. David Taušek. 
Náhradníkem na zastupování Klubu charolais ve výboru ČSCHMS byl zvolen Petr Novák.  
 
Závěrečná poděkování 
- Vydrová – za hladký průběh voleb, za množství kandidátů do Rady PK, protikandidáta na předsedu  
- Pokorný – za podporu, bude konstruktivní opozicí  
- Polák (za projevenou důvěru) 
- Taušek – věří v pokračování ve stejném duchu, poděkování lidem ze Svazu, poděkování p. Birovaš, 

poděkování p. Pokornému za jeho aktivity,  
- Novák - poděkování za znovuzvolení některých členů do PK, což je známkou toho, že se daří věci 

posouvat a členská základna si přeje pokračování v nastaveném duchu  
- Hatláková - poděkovala za spolupráci zaměstnancům Svazu v rámci kongresu a výstavy, představuje si 

větší zapojení inspektorů – zapojení přímo do aktivit klubu. Vyzvala chovatele k tomu, aby říkali názory 
nahlas a diskutovali. Cílem je posunutí plemene, udržení kvality a pozitivních vlastností plemene 
charolais, udržet snadnost telení.  

- Další jednání klubu bude pravděpodobně v předvečer VČS (20.9.).  
- Ukončila jednání Klubu ve 14 hodin  
 
 

Zapsala Pavla Vydrová 
Ověřila Jitka Hatláková a Aleš Pokorný 

 
 
Zápis z jednání nové RADY PK CHAROLAIS 
 
Přítomní: Aleš Polák, Jitka Hatláková, Petr Novák, Ing. Kateřina Weiszová a Ing. David Taušek  
 
1. Volba předsedy → předsedou Rady PK byla jednomyslně zvolena Jitka Hatláková  
2. Návrh na obsazení pozice zástupce/náhradníka do výboru ČSCHMS: Petr Novák  

 
 

Zapsala Pavla Vydrová 
Ověřila Jitka Hatláková a Aleš Pokorný 

 






	507_Zapis_Klub_CH.pdf
	Prezenční listina_Klub CH (31.5.2023).pdf

